
Daria Dmytrenko
What‘s Behind the Gloom

2nd  FEBRUARY – 2nd MARCH 2024

Venice-based Ukrainian artist Daria Dmytrenko plunges into the depths of her childhood me-

mories in her exhibition at SETAREH X, What‘s Behind the Gloom, an introspective exploration 

of darkness. Through a vibrant interweaving of aquamarine hues and shadowy atmospheres, the 

artist transcends the boundaries of individual experience to delve into the collective unconsci-

ous.

Dmytrenko’s eerie imagery of anthropomorphic flora and reflections on water morph into dre-

amlike beings, as her imagination seeks to decipher the enduring echoes from a rural Ukrainian 

upbringing. Drawing upon these memories, further enriched by Ukraine‘s folktales, she translates 

her personal reflections into archetypal images. These symbols resonate with observers on an 

intuitive level, tapping into the shared human sublime, searching for what lies just beyond the 

boundaries of rational perception.

Nebulous, scaly, slick, these enigmatic figures emerge from the lagoon‘s canals, their shapes 

rendered with meticulous oil brushstrokes directly onto the canvas, eschewing the need for pre-

liminary sketches. The city of Venice‘s influence is evident in the artist‘s formal training at its re-

nowned art academy and her absorption of the Venetian school‘s artistic heritage, from the early 

primitivist masterpieces of Bellini to the dramatic use of light by Tintoretto. The city itself per-

meates the exhibition, its labyrinthine waterways winding through the dark stillness of alleyways, 

the rich earthy tones of the buildings, the domes of Byzantine churches shimmering with gold. 

Dmytrenko‘s paintings capture the essence of Venice‘s melancholic beauty, where the splendour 

of the city coexists with the traces of its decay. These artworks are a testament to the capacity 

to find enchantment in the unexpected corners of existence - the shadow world is not as it first 

appears, but an unfolding tableau of new wonders waiting to be discovered.
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Daria Dmytrenko
What‘s Behind the Gloom

2. JANUAR – 2. MÄRZ 2024

Die in Venedig lebende ukrainische Künstlerin Daria Dmytrenko taucht in ihrer Ausstellung What‘s 

Behind the Gloom bei SETAREH X in die Tiefen ihrer Kindheitserinnerungen ein und erforscht die 

darin auftauchende Dunkelheit. Durch eine lebendige Verflechtung von aquamarinblauen Farb-

tönen und schattigen Atmosphären überschreitet die Künstlerin die Grenzen der individuellen 

Erfahrung, um in das kollektive Unterbewusste einzutauchen.

Dmytrenkos unheimliche Bilder von anthropomorpher Flora und Spiegelungen auf dem Wasser 

verwandeln sich in traumähnliche Wesen, während ihre Vorstellungskraft versucht, das anhal-

tende Echo einer ländlichen ukrainischen Erziehung zu entschlüsseln. Auf der Grundlage dieser 

Erinnerungen, die durch ukrainische Volksmärchen noch bereichert wurden, übersetzt sie ihre 

persönlichen Überlegungen in archetypische Bilder. 

Die rätselhaften Figuren, die aus den Kanälen der Lagune auftauchen, sind nebulös, schuppig und 

glitschig und werden mit akribischen Ölpinselstrichen direkt auf die Leinwand übertragen, ohne 

dass eine Vorzeichnung erforderlich ist. Der Einfluss der Stadt Venedig zeigt sich in der forma-

len Ausbildung der Künstlerin an der renommierten Kunstakademie und in der Aufnahme des 

künstlerischen Erbes der venezianischen Schule, von den frühen primitivistischen Meisterwer-

ken Bellinis bis zum dramatischen Einsatz des Lichts bei Tintoretto. Die Stadt selbst durchdringt 

die Ausstellung, ihre labyrinthischen Wasserwege, die sich durch die dunkle Stille der Gassen 

schlängeln, die satten Erdtöne der Gebäude, die mit Gold schimmernden Kuppeln der byzanti-

nischen Kirchen. Dmytrenkos Gemälde fangen das Wesen der melancholischen Schönheit Ve-

nedigs ein, wo die Pracht der Stadt mit den Spuren des Verfalls koexistiert. Diese Kunstwerke 

zeugen von der Fähigkeit, in den unerwarteten Winkeln der Existenz einen Zauber zu finden - die 

Schattenwelt ist nicht so, wie sie auf den ersten Blick erscheint, sondern ein sich entfaltendes 

Tableau neuer Wunder, die darauf warten, entdeckt zu werden.


